
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 Side 1/2 

 
 
Besvarelse af spørgsmål nr. 787 (Alm. del) fra Folketingets Retsudvalg 
 
Hermed sendes besvarelse af spørgsmål nr. 787 (Alm. del), som 
Folketingets Retsudvalg har stillet til justitsministeren den 13. marts 2024. 
Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Zenia Stampe (RV).  
 
 
Peter Hummelgaard 
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Spørgsmål nr. 787 (Alm. del) fra Folketingets Retsudvalg: 
 

”Kan ministeren oplyse, om der findes en oversigt, der viser, 
hvor ofte varetægtsfængsling begrundes ud fra henholdsvis 
risiko for flugt, nye lovovertrædelser, forhindring af 
opklaringen eller af hensyn til retsfølelsen?” 

 
Svar: 
 
Reglerne om varetægtsfængsling er beskrevet i Justitsministeriets 
besvarelse af 3. april 2023 af spørgsmål nr. 386 (Alm. del) fra Folketingets 
Retsudvalg.  
 
Justitsministeriet har til brug for besvarelsen af spørgsmålet indhentet en 
udtalelse fra Rigsadvokaten, der har oplyst følgende: 
 

”Rigsadvokaten har undersøgt mulighederne for at trække 
oplysninger fra politiets sagsstyringssystem (POLSAS) på 
fordelingen af varetægtsfængslinger på henholdsvis 
retsplejelovens § 762, stk. 1, nr. 1, 2 og 3, og § 762, stk. 2. 
 
POLSAS er et journaliserings- og sagsstyringssystem, der er 
opbygget således, at der journaliseres på en gerningskode, som 
knytter sig til en eller flere lovovertrædelser. I forbindelse med 
sagens afslutning registreres en afgørelsestype, som angiver 
straffesagens resultat. POLSAS vil således kunne bruges som et 
redskab til at oplyse bl.a., hvor mange anmeldelser eller 
afgørelser der vedrører en given lovovertrædelse. Det vil 
derimod ikke uden videre være muligt at trække data af mere 
detaljeret karakter. 
 
Hertil bemærkes, at det i POLSAS ikke er muligt at søge på 
varetægtsfængslinger eller lignende, hvorfor de ønskede 
oplysninger ikke kan tilvejebringes ved elektronisk udtræk fra 
POLSAS. Det vil således forudsætte en omfattende manuel 
gennemgang af samtlige sager, såfremt de ønskede oplysninger 
skal tilvejebringes.” 

 
Som jeg tidligere har tilkendegivet over for Folketinget, har jeg bedt 
embedsværket i Justitsministeriet om at undersøge, hvad der ligger bag 
udviklingen på varetægtsfængslingsområdet. Det forventer jeg at følge op 
på i første halvår af 2024. 
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